
kako vzgaja Srb svojo deco v narodnem 
duhu. Za svoje, nad vse zanimivo preda
vanje je žel tudi obilo pohvale. Želeti bi 
pa bilo, da pošlje svoj referat v ponatis, 
ker bi gotovo zanimal tudi druge. Ko 
smo konečno izpraznili še vprašalno 
skrinjico, v zadevi matičnih listov, dnev
nic, molitve v šoli, poučevanja nemščine 
in izenačenje učnega načrta za Slove^ 
nijo, je zaključil tov. predsednik lepo 
uspelo zborovanje. 

+ Radovljiško okrajno učiteljsko 
društvo je zborovalo dne 7. decembra 
t. 1. v Radovljici. Udeležilo se je zboro
vanja 6a članov — mnogo premalo, ker 
šteje društvo danes 110 članov. V zna
menju premale požrtvovalnosti je od
rekla cela dolina. To se je opažalo! V 
nagovoru je tov. predsednik povdarjal 
važnost in potrebo naših zborovanj in z 
žalostjo konštatiral slabo udeležbo. Zbo
rovanja se je udeležil tudi tovariš nad
zornik g. Turk, ki je opravičil g. vlad
nega svetnika Mencingerja, ki ni mogel 
prisostvovati zborovanju vsled poslov. 
Tov. Jože Korošec j e z njemu lastno 
spretnostjo referiral: Vzgojni moment 
pri pouku z ozirom na našo držav j . Tov. 
Drago Hude je poročal o skupščini U1U 
v Zagrebu in o novem šolskem zakonu, 
ki ga v kratkem prinese »Učit Tovariš«. 
Tov. Leopold Baebler poroča o »Samo
pomoči« (v slučaju smrti) ter priporoča 
k čim večji udeležbi. Tov. Eg. Schiffrer 
se pritožuje vsled premajhne agilnosti 
pri razpeča vanju blokov za »Učit, kon
vikt« ter imenoma navaja dve društvi, 
ki sta vrnili vse bloke, ne razpečavši nti 
enega lističa. Ta bojkot se opaža posebno 
iz enega dela Slovenije. Eno društvo le 
tudi sicer vrnilo vse bloke, da jih razoe
čamo drugje, toda zavezalo se ie, poslati 
znatno vsoto. Upamo, da se vsa nev/a
iemna mnenja razblinijo v korist dobrega 
namena. Tovarišice in tovariši! Na :lelo 
dalje brez motenja: »Učiteljski konvikt« 
moramo zgraditi; to je naša naloga! — 
Sklene se. da pristopi društvo k čeKov
nemu uradu. Sklene se dalje v neki za
devi poslati resolucijo na državno skup
ščino. Prihodnje zborovanje — občni 
zbor — se vrši dne 14. januarja 1922 v 
Lescah. 

+ Učiteljsko društvo za Maribor je 
zborovalo 7. t. m. ob prav povoljni ude
ležbi. Prav pičlo številce tovarišev in 
tovarišic pa še sedaj ne čuti toliko po
trebe in stanovske zavesti, da bi vsak 
mesec žrtvovali par uric svojim sotova
rišem in — sebi. Prihodnjič pridemo z 
imeni, da jih bodo poznali tudi drugi, ne 
samo mi. Zborovanja se ie udeležilo več 
meščanskošolskega učitelistva in pa na§ 
tovariš, župan Grčar. Predsednik po
zdravi župana tovariša Grčarja, čestita 
tov. Ostercu na odličnem uspehu pri Iz
pitu, pozdravi tov. Jurkovičevo, ki je 
došla iz Prekmurja ter izrazi v imenu 
društva tov, Pirkmajerjevi sožalje povo
dom smrti njenega očeta, ki ni zadela 
samo ožje rodbine, ampak čuti izgubo 
vse učiteljstvo. Predno se preide k dnev
nemu redu povzame besedo tov. g. žu
pan Grčar, povdarja velike naloge, ki 
čakajo občino v kulturnem in socijalnem 
oziru. Omenja zasluge učiteljstva pri 
prevratu in naslednja leta ter prosi še 
nadalTiega sodelovania in zaupanja pri 
rešitvi nadaljnih važnih nalog. On je bil, 
je in bode v prvi vrsti učitelj in tovariš, 
čeprav ooravlja druge posle. Stremlje
nje učiteljstva bode povsod in vedno 
podpiral in zagovarjal. Njegove besede 
so našle prijazen odmev. Zapisnik se pre
čita in odobri. Tekoče zadeve in dopisi 
se vzamejo na znanie. Tov. Malenšek 
ooda zanimivo predavanje o razmerah, 
šegah in navadah v Macedoniji. katere 
ie onazoval na licu mesta kot vojaški 
uooklicanec. Predsednik mu izreče za
hvalo za poučno sliko, katera mu bode 
gotovo koristila pri pouku o spoznanju 
naše širše domovine. Predsednik Toma
žič poroča o glavnem zborovanju skup
ščine UJU v Zagrebu. Z začudenjem se 
je zaznalo, da se na tel skupščin? niti zi
nila ni nobena besedica o meščansko
šolskem učiteljstvu. Kai je bilo vzrok. 
Pri slučajnostih se je razgovarjalo o pre
davanju prof. Reisnerja glede službene 
pragmatike in gmotnega vprašanja uči
telistva. Iz njegovih izvajanj se ie dalo 
posneti, da ne čaka učiteljstva nič dobre
ga ne v enem. kakor tudi ne v drugem 
oziru. Zlasti glede stališča in mnenja o 
omoženih tovarišicah. ki je po krivici ze
lo neugodno in do katerega je privedlo 
merodajne faktorje pavšalno besedičenje, 
ne pa lastno opazovanje in statistični ma
terijal šol. oblasti, so padale precej ostre 
besede, kar je lahko razumljivo. — Na 
predlog tov. Hrena se je izvolil petčlan
ski odbor, ki naj izdela pravila za »Uči
teliski dom«, ki bode imel isto nalogo 
približno kakor jo ima ljubljanski kon
vikt. Izvolieni so bili sledeči: Kožuh, Vo
denik, Milčinska, Mešičkova in Hren. — 
Tov. Alt omenja pomen in udobnosti pri 
»Uradniškem društvu« ter pozivTa na
vzoče za pristop. Tov. Tomažičeva, kot 

Društvene vesti. 
NAVODILA DOPISNIKOM! 

1. Društvena poročila naj bodo krat
ka in stvarna, vsebujejo naj h aktualne 
razprave, ki zanimajo čim širši krog či
tateljev. 

2. Vsebujejo naj le s k l e p e zboro
vanj v posameznih vprašanjih, razprav in 
utemeljevanj ni potreba navajati po
drobno. 

3. Nad vsakim sklepom napravi v 
poročilu naslov, da čitatelj na prvi po
gled vidi, o čem se razpravlja in kaj vst-
buje dotični oddebk. To napravi  dru
štvena poročila zanimiva. 

4. Opuščaj vse nebistvene opise zbo
rovanja in morebitne sestanke po zboro
vanju in osebne kulte, pozdrave, zahvale 
itd., ki jemljejo le dragocen prostor ured
niku. 

5. Društvena poročila naj nam dajo 
pregled o gibanju organizacije, v koliko 
učiteljstvo zasleduje aktualna stanovska 
vprašanja in kako stališč? zavzema v 
posameznih vprašanjih; dajejo naj inici
jativo centrali za potrebne korake in 
ukrepe, ki bi bili dobri. 

f Slovenjgraško učiteljsko društvo 
ie zborovalo v nedeljo dne 11. XII. 1921 
v Slovenjgradcu. Uvodoma je tov. pred
sednik pozdravil vse navzoče, posebno 
došle goste: tov. Čučeka iz Cirkovic in 
učiteljstvo mešč. šole v Slovenjgradm. 
Nato je predsednik prečital došle dopise 
in sicer dopis »Odseka za uč. konvikt«, 
doois »Pedagoško didaktiškega krožka v 
Mariboru« in dopis »Društva uč. Samo
pomoči«. Pojasnil je namen in pomen 
Samopomoči in ped. did. krožka ter ani
miral članstvo za pristop. Pri tem se je 
tudi razdelilo 6 blokov za uč. konvikt In 
2 bloka za ped. did. krožek. 

Poročilo 1. drž. skupščine v Zagrebu 
ie izostalo, ker je isto itak čital vsak 
član v »Tovarišu^. Le predsednik ie do
stavil še nekai besed o svojih vtisin v 
Zagrebu in tudi tov. Šalamun je ooda! 
nekaj zanimivosti o vrlih srbskih tova
riših. Sledil je razgovor o novih šolskih 
tiskovinah. G. nadzornik Grmovsek .'e 
podal obšiino in natančno pojasnilo 'Je
de enotne izpolnitve teh tiskovin. Konč
no ie bila sprejeta še sledeča resolucija: 
»UčiteHstvo ie z ogorčenjem čitalo v 
»Učit. Tovarišu« poročilo o zadevi to
variša Moderndorferja ter stoji solidar
no na strani predsedništva naše organi
zacije, ki naj oovzame potrebne korake, 
da se za navedeni slučaj dobi zadošče
nje in da se ne bodo dogajali vdrugič 
enaki slučaji.« — S tem se je zaključilo 
zborovanje: čas In vzpored prihodnjega 
bode pravočasno objavljen. 

I UčitPlisko društvo za laški okraj 
ie zborovalo dne 3. grudna 1921 v šoli na 
Zidanem mostu. Navzočih je bilo lepo 
število članov. Tov. predsednik se spo
minja njega, ki je tolikrat tvegal življe
nje za svoj narod, našega pokojuga 
kralja Petra I. Velikega OsvoboditeHa. 
Vsi navzoči mu zakličejo trikratni >sla
va«. — Njegovemu Vel. Aleksandru pa 
zaori iz polnih grl trikratni »živio«. Po 
pozdravu na vse navzoče, zlasti še na 
nove člane tovariše in tovarišice. preide 
predsednik na dnevni red. Prečitaio se 
došli dopisi. Za pedagoško  didaktiški 
krožek v Mariboru se nabere z blokom 
lena vsota dinarjev. O pokrajinski skup
ščini v Rogaški Slatini ooda gdč. Lunder 
svoje poročilo, ki se tiče njenih osebnih 
vtisov. Za svoje izvajanje je žela m.iogo 
zasluženega odobravanja. O državni 
skupščini v Zaerebu na poroča tov. pred
sednik Gnus ter citira nekaj odlomkov iz 
ljudskošolskega zakona. Vsem njegovim 
izvaianiem so sledili navzoči z živim za
nimanjem. Nalepša pa je bila IV. točka 
dnevnega reda. predavanie tov. Vitka 
Jurka o njegovih doživljajih na albanski 
granici. Marsikateremu ie izvabil solze 
v oči, ko nam je v pestrih barvah slikal. 

Iz naše organizacije. 



zastopnica učiteljstva »Jugoslov. Mati | 
ce« omenja način in kontrolo plačevanja i 
članarine. I 

f Učiteljsko društvo za brežiški in 
sevniški okraj je ob lepi udeležbi zboro I 
valo dne 3. decembra v šoli v Brežicah, j 
Kot gosta sta bila navzoča ravnatelj on ; 
dotne meščanske šole J. Pilgram in stro
kovni učitelj A. Petrišič. Nekaj članov je 
svojo odsotnost opravičilo. Predsednik 
se spominja v toplih besedah pokojnega 
kralja Petra Osvoboditelja, ki mu zbo
rovale! zakličejo trikratni »Slava«, kra
lju Aleksandru pa trikratni »Zivio«. lov. 
Avg. Tomincu se čestita na dobro pre
stalem usposobljenostnem izpitu. Po odo ' 
brenju zapisnika zadnjega zborovanja po
roča predsednik o gibanju članstva od j 
zadnje skupščine. Kar 10 vrlih tovarišev j 
(ic) je oc*avlio društvo, preselivši se v ' 
druge okraje. (Judnič, Mešiček Ana, ] 
Mazi, Piller, Potočnik Ludovik in Tere ( 
zija. Sorčič. Sušnik Miro in Pranja, Za j 
gar). BiH so to stanovsko zavedni člani. ! 
ki so nekateri dolgo let marljivo delovali j 
v društvu in ki jih bomo le težko pogre
šali. Društvo jim želi na njihovem no
vem bivališču mnogo sreče In zadovolj | 
stva. Tov. Pillerjevi kot dolgoletni dru \ 
štveni blagajničarki in tov. Sušniku kot 
društvenemu tajniku se izreče pismena 
zahvala. Na novo so društvu pristopih 
F r e l i h Vida (Brežice), K u a p i č Vik
tor (Rajlienburg). R a v b a r Ciril (Vi
dem). S t r a v s Marica (Rajhenburg) in j 
Ž a g a r Marica (Brežice). BlagajniČar i 
jem se izvoli za ostalo opravilno dobo •. 
tov. G o m i 1 š k o v a, tajnikom pa tov. . 
R a v b a r . oba iz Vidma. Prihodnji ob 1 
čni zbor se vrši po novih pravilih v Bre j 
žicah. Dan določi predsednik. Člani, ki so i 
še s članarino na dolgu, naj isto čimpreje j 
poravnajo. Dopis društva vpokojenih uči i 
teljev v Sloveniji ter poziv društva »Sa j 
mopomoč« se vzame na znanje. Bloki ra >. 
dovljiškega bratskega društva v prid ; 
»Učiteljskemu konviktu« se porazdele ', 
med posamezne šole, ki jih bodo skušale j 
razpečati do prihodnjega zborovanja. Po j 
ročili o prvi pokrajinski skupščini v Ro
gaški Slatini ter o prvi državni skupščini 
UJU v Zagrebu se vzameta odobruje na 
znanje. — Tov. T o m i n c . znan kot iz
vrsten pomolog, vinogradnik in šolski 
vrtnar, nam je nato v temeljitem referatu 
podal praktične migljaje in nasvete, kako 
bi se naj pouk v kmetijstvu na naših šo
lah prilagodil krajevnim razmeram. Pre
davanje je bilo sprejeto z živahnim odo
bravanjem. — Pri slučajnostih so se sli
šale pritožbe, da se na nekaterih šolah 
učitelji uradno premeste, ne da bi se 
preskrbelo nadomestilo, v-Aed česar pri
dejo dotične šole v nemalo zadrego. Tudi 
bi bilo treba študijske dopuste omejiti ali 
culo ukiniti, dokler traja pomanjkanje 
moških učnih moči. — Po zborovanju 
smo se zbrali v Pečnikovi gostilni, kjer 
smo bili, kakor navadno, dobro postre
žem. Predmet prisrčnih ovacij je bil tu 
tov. Č e r n e l č iz Artič, ki je ravno ta 
dan obhajal svoj god in svoj 50. rojstvenl 
dan. Še mnoga leta! —■ Predsednik. 

+ Učiteljsko društvo za svetolenar-
ški okraj je zborovalo v sredo 7. t. m. 
pri Sv. Lenartu SI. g. s prav povoljno 
udeležbo. Po splošnem pozdravu udele
žencev, posebno g. tov. vrtn. nadzornika 
A. Škulja poroča predsednik, da je dru
štvena pravila odobrila deželna vlada 
z dne 1. 9. t. I. št. 8869'IV, oddelek za 
notranje zadeve. Društvo je sklenilo, da 
si jih oskrbi v zvezi z drugimi društvi, 
100 tiskanih komadov. Predsednik se 
živo spominja vrle tov. Minke Gregorec, 
bivše učiteljice pri Mariji Snežni, ki je 
dne 22. novembra t. 1. na svojem domu 
v Mengšu pri Kranju umrla, blag ji in 
trajen spomin! V znak sožalja so vsi sto
je poslušali poročilo, katero je žal tretje 
v tem letu: Orehek, Jakopec, Grego
rec. Naj v miru počivajo! Sledi poročilo 
o društvenih notranjih zadevah, nadalje 
o razpečevanju 2 blokov po 100 D. li
stek po 1 D za Pedagoškodjdaktiški kro
žek Maribor, od katerih se je takoj raz
pečalo 125 listkov ter znesek odposlal 
na naslov. 10 blokov za Uč. konvikt se 
razdeli na posamezne šole. kar so tova
rišice) rade vol je sprejeli. Nabrani znes
ki se bodo v doglednih mesecih vpoši
Ijali na Jesenice. Nenavzočim se je raz
poslalo na dom bloke z nado, da se stri
njajo z društvenim soglasnim sklepom 
in ' bodo takoj storili svojo dolžnost. 
Predsednik srčno želi do januarskega 
zborovanja pozitivnega uspeha in poro
čila marljivih razpečalcev. O kmetijskem 
prirodoznanskem pouku poroča zelo za
nimivo tov. nadzornik A. Škulj, praktični 
načrt obdelovanja šol. vrta se je sprejel 
z zadovoijnostjo. Glasna zahvala mu je 
priznanje za obili trud. Vse druge točke 
so izostale vsled pomanjkanja časa, de
loma so pa že bila v naših listih. 


